
SPRAWOZDANIE 

STAROSTY OTWOCKIEGO 

z dnia 28 stycznia 2010r. 

z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku za 2009 rok 

Zgodnie z art. 38a ustawy z dnia 5 czerwca 1998r. o samorządzie powiatowym (Dz.U. z 2001r. Nr 142, 

poz. 1592 z późn. zm.) Starosta Otwocki, zarządzeniem nr 57/2007 z dnia 16 października 2007r. powołał 

Komisję Bezpieczeństwa i Porządku, w skład której weszło 8 osób. 

W maju nastąpiło przekazanie prowadzenia prac Komisji z Wydziału Organizacyjnego i Spraw Społecznych 

do Wydziału Zarządzania Kryzysowego. 

Komisja w 2009 roku odbyła 2 posiedzenia. 

1. W lipcu – realizując zagadnienia: 

- ocena stanu bezpieczeństwa za I półrocze w zakresie porządku publicznego i bezpieczeństwa obywa-

teli z uwzględnieniem patologii wśród dzieci i młodzieży (narkomania, alkoholizm), 

- ocena stanu bezpieczeństwa za I półrocze w zakresie zagrożenia pożarowego, 

- omówienie aktualnej sytuacji powodziowej na terenie powiatu w wyniku występujących opadów oraz 

stanu obwałowań, 

- omówienie przedsięwzięć podejmowanych w celu zapewnienia bezpieczeństwa w okresie letniego 

wypoczynku dzieci i młodzieży w ramach problematyki „Bezpieczne wakacje 2009”, 

- przedstawienie i ocena aktualnej sytuacji i stanu kąpielisk znajdujących się na terenie powiatu. 

W związku z zaproszeniem Starosty, poza członkami komisji udział w posiedzeniu wzięli: 

- Kierownik Wojewódzkiego Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych w Otwocku, 

- Dyrektor Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej, 

- Prokurator Rejonowy, 

- Kierownik Wydziału Zarządzania Kryzysowego. 

Ocenę stanu bezpieczeństwa obywateli przedstawił Zastępca Komendanta Powiatowego Policji. Działa-

nia podejmowanie przez Policję w tym zakresie Komisja oceniła pozytywnie, tym bardziej że odnotowa-

no wzrost skuteczności ścigania, w takich zagadnieniach jak: zabójstwa, przeciwdziałanie narkomanii, 

kradzieże, włamania czy uszkodzenia mienia. Ponadto zacieśniono współpracę z pedagogami w szkołach 

i placówkach opiekuńczych oraz wzmożono kontrole na terenie szkół i innych miejsc, gdzie spotyka się 

młodzież. Na łamach lokalnej prasy prowadzono akcje informacyjne, jak również wspólnie z Sanepidem, 

w ramach akcji „Bezpieczne Wakacje”, kontrole kąpielisk zarówno tych przystosowanych, jak i dzikich. 

Ocenę stanu zagrożenia pożarowego przedstawił Komendant Powiatowy Państwowej Straży Pożarnej. 

Komendant, referując to zagadnienie, przedstawił również działania Ochotniczych Straży Pożarnych włą-

czonych do Krajowego Systemu Ratowniczo-Gaśniczego. 

Komisja pozytywnie oceniła działania podejmowane przez te jednostki, tym bardziej, że pomimo porów-

nywalnej ilości zadań do lat ubiegłych, zanotowano znaczne obniżenie wartości strat pozostałych na sku-

tek pożarów i innych miejscowych zagrożeń. 

Na temat stanu wałów przeciwpowodziowych oraz aktualnej sytuacji spowodowanej opadami deszczu 

wypowiedziała się Kierownik Wojewódzkiego Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych w Otwocku. 

W czasie kontroli wałów stwierdzono, że głównym zagrożeniem dla wałów są bobry oraz drzewa rosną-

ce u podstawy wału. Obecnie najgorsza sytuacja występuje w Kępie Nadbrzeskiej w gminie Karczew. 

Znacznej poprawie uległa sytuacja w gminie Sobienie-Jeziory, gdzie wały częściowo zostały wyremon-

towane. 

Podsumowując, Starosta Otwocki zapewnił, że będzie wspierał WZMiUW w działaniach mających na ce-

lu poprawę stanu obwałowania na terenie powiatu. 

Dyrektor Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej przekazała Komisji informacje na temat działań 

profilaktyczno edukacyjnych prowadzonych w ramach realizacji Akcji Letniej. Celem powyższego przed-



sięwzięcia było uświadomienie i zaznajomienie opiekunów grup dzieci i młodzieży, wypoczywających na 

półkoloniach letnich, na temat bezpiecznych i higienicznych warunków wypoczynku wakacyjnego. 

Poruszony został również temat kąpielisk. Co roku Sanepid przypomina gminom o zgłaszaniu kąpielisk. 

Do objęcia kontrolą w 2009 roku oficjalnie zgłoszone zostało jedno kąpielisko i trzy baseny, które zostały 

dopuszczone do użytku. 

Członkowie Komisji poruszyli również temat rzeki Świder, która przepływa przez kilka gmin. Kąpiel w 

niej jest zabroniona. Dyrektor wyjaśniła, że w tym przypadku, ze względów organizacyjnych i prawnych, 

Sanepid nie jest w stanie sam uregulować tę kwestię. 

2. W październiku: 

Na zaproszenie Starosty, poza członkami komisji udział w posiedzeniu wzięli: 

- Dyrektor Oświaty Powiatowej, 

- Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie, 

- Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych, 

- Przewodniczący Komisji Porządku Publicznego i Bezpieczeństwa Obywateli, 

- Kierownik Wydziału Zarządzania Kryzysowego. 

Komisja na posiedzeniu realizowała następujące zagadnienia: 

a) analiza zagrożenia bezpieczeństwa dzieci i młodzieży w szkołach i ich okolicy w aspekcie poniższej 

tematyki: 

- dostęp do alkoholu i narkotyków w środowisku szkolnym, 

- reakcja na przejawy zjawisk patologicznych w otoczeniu szkół, 

- wykroczenia i przejawy chuligaństwa w szkołach i ich bezpośrednim sąsiedztwie, 

- współpraca na linii: dyrektor – nauczyciel – uczniowie – rodzice – policja oraz wzajemne zaufanie. 

Zagadnienia powyższej analizy przedstawili Komisji: Zastępca Komendanta Powiatowego Policji oraz 

Dyrektor Oświaty Powiatowej. Ponadto głos w dyskusji zabrał Dyrektor Oświaty Miejskiej w Otwocku – 

przedstawiając sytuację bezpieczeństwa dzieci i młodzieży w szkołach miejskich. 

W podsumowaniu Komisja stwierdziła, że poziom bezpieczeństwa jest zadowalający. Prowadzony sys-

tem monitoringu, bardzo dobry kontakt z policją oraz prowadzone działania profilaktyczne przynoszą 

właściwe efekty. Spożywanie alkoholu, zażywanie narkotyków czy przejawy wandalizmu i chuligaństwa 

zdarzają się sporadycznie. 

b) ocena przedsięwzięć podejmowanych w zakresie przeciwdziałania przemocy w rodzinie i zwalczaniu 

zjawisk patologicznych w aspekcie takich problemów jak: 

- reakcje na występujące przypadki przemocy w rodzinie i zachowań patologicznych, 

- aktywność instytucji odpowiedzialnych za pomoc ofiarom przemocy w rodzinie, 

- współpraca instytucji odpowiedzialnych za zwalczanie przemocy w rodzinie i patologii społecznej, 

- podnoszenie świadomości społecznej i wiedzy o zachowaniach, reakcjach i działaniach, które są 

przejawami przemocy w rodzinie. 

Powyższe zagadnienia, w czasie prowadzonej dyskusji, przedstawiła Dyrektor Powiatowego Centrum 

Pomocy Rodzinie oraz Kierownik Przychodni Leczenia Uzależnień, Współdziałania w Otwocku. 

Komisja, po wysłuchaniu sprawozdań, zaaprobowała metody oraz sposoby postępowania w walce z 

przemocą i patologią. Pomimo, że są to zjawiska trudne do zdiagnozowania ze względu na fakt, że często 

zamykają się w tzw. „czterech ścianach”, to właściwa współpraca z takimi instytucjami jak sąd, kurato-

rzy, policja czy ośrodki pomocy społecznej powoduje, że coraz częściej fakty te są zgłaszane do organów 

powołanych w celu walki z patologią i przemocą. 

c) ocena bezpieczeństwa na drogach, na terenie powiatu, w aspekcie takich zagadnień jak: 

- bezpieczeństwo w ruchu drogowym (wypadki i przyczyny), 

- bezpieczeństwo w aspekcie prowadzonych remontów dróg i rozbudowy węzłów komunikacyjnych 

(zabezpieczenie prac drogowych, objazdy a bezpieczeństwo użytkowników), 



- nadzór i kontrola prowadzonych prac, zwłaszcza z ramienia Zarządu Dróg Powiatowych, 

- bezpieczeństwo w masowych środkach komunikacji, na przystankach oraz na przejściach dla pie-

szych w bezpośrednim sąsiedztwie szkół, 

- przygotowania do okresu zimowego. 

W trakcie prowadzonej dyskusji powyższą tematykę rozwinął Zastępca Komendanta Powiatowego Policji 

oraz Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych. 

Do dyskusji, przedstawiając sytuację na drogach miejskich włączył się Zastępca Prezydenta Miasta 

Otwocka. 

Dyrektor ZDP przedstawił trudności, jakie ma z firmami wykonującymi prace na drogach, aby drogi, któ-

re remontują prawidłowo, zabezpieczali i oznakowywali. Brak odpowiedniego zabezpieczenia oraz sa-

mowolne zajmowanie obu pasów jezdni powoduje zagrożenie dla przejeżdżających kierowców. 

Komisja postawiła wniosek, aby w listopadzie zorganizować spotkanie z przedstawicielami wszystkich 

firm, które prowadzą prace drogowe na terenie powiatu. Starosta poinformował, że w uzgodnieniu z Dy-

rektorem ZDP zorganizuje spotkanie poświęcone powyższej tematyce. 

Zastępca Komendanta Powiatowego Policji przedstawił sytuację ogólną, panującą na drogach, oraz 

możliwości i sposoby walki z kierowcami nie stosującymi się do zasad ruchu drogowego. Komisja wyra-

ziła aprobatę do podejmowanych działań. 

 

Starosta: 

mgr Krzysztof Boczarski 

 

 


